
Még itt is a parlamentekről Küldött munkatársunk 
jelenti Beszámoló tudósítás 

helyett 
November 22-én rendez- geli nyelvtanfolyamok ese-

ték meg a JATE OD KISZ- t é b e n i s . E z a z e r t i s s é r t ő 
diákpar lament jé t , sajnos, . . . . 
egy időben a hallgatói parla- m e r t a " « z o d e s e s e k altala-
mentekkel, így helyszíni tu- b a n ugyanazt a munká t vég-
dósítás helyett egy küldöt t zlk, mint a státuszon lévők, 
beszámolójára kell hagyat- t e h á t a k o n k r é t tevékenység 
kőznünk. Dr. Meskó Eszter, . .. , ...... , .. 
a Szerves Kémia Tanszék a l a p j á n n m c S k o z o t t u k k u " 
munkatá rsa vállalkozott a r - lönbseg. A par lament most 
ra, hogy felelevenítse a par- rögzítette az Intézkedési 
lament legfontosabb, jel- Tervben, hogv a szerződése-
lemző mozzanatait , s szól- . . . . . ,. 
jon főként a Természet tu- u g y e t kell, s a 
dományi Karon jelentkező jogok ós kötelességek szem-
problémákról . pontjából egyaránt szüksé-

_ Az OD KISZ-parla- g e s a z a l *Pvető elvek felvé-
í r e n t j é n szóvá tettem töb- tele a Szervezeti és Műkö-
bek közt, hogy a tanszéki désl Szabályzatba, 
csoportszintű parlament _ A nyelvtanulással kap-
hasznossága megkérdőjelez- c s o l a t b a n elhangzott a z a j a -
hető, mivel nálunk például v a s l a t a p a r l a m e n t e n , hogv 
mindössze egy tunszékveze- a f i a t a l egyetemi oktatók 
tó jelent meg ezen. Hozzá- r é s 2 é r e a ? 5 e v a l a t t b i z l 0 , 
»zolasomban masodsorban a s i ( a n i k e l t e n e a JC)<!ot w 
szerződéses ál lasban levő ketéves intenzív nvelvtanfo-
fiatalok gondjaival f o g a i - l v a m elvégzésére, valamint 
koztam. Helyzetüket a let- egv nvelvvizsgára. Tudniillik 
bizonytalanság jellemzi, s előfordul, hogv a tanszékve-
egyébként úgy tűnik, hogy z e t ö különböző meggondolá-
ez kimondottan természet- ^ alapián nem iárui hozzá 
tudómány-kar i probléma, a reggeli nyelvtanfolyam 
főként a vegyészeket és bio- végzéséhez, 
lógüsokat ér int i . A szerző- — Szó esett, természete-
déses állásban levők helyze- sen, a lakáskérdésről is. 
tével való foglalkozást már Felvetődött, hogy a városi 
az előző d iákpar lament In- KISZ garzonakciójának 
téakedési Terve is előírta, m in t á j á r a nem lehetne-e 
sajnos, ügyükben nagyon OTP—JATE garzonakciót in-
kevés intézkedés történt , dítani. Megtudtuk egyéb-
Tudomásom szerint most ként, hogy a városi KISZ 
kerül ma jd az Egyetemi Ta- akciója, a híresztelésekkel 
nács elé ez a kérdés. Az el- el lentétben, nem szűnik 
aprózottság továbbra Is meg. Újdonság, hogy azok a 
nagy, bár most már hosz- fiatalok, akik tanácsi lakás-
szabb időre kötik a szerző- ra lennének jogosultak, de 
déseket (fél évre, egy évre), e r r á l lemondva OTP-t vál-
de mivel a témák, amelyek lalnának. a jövő évtől kezd-
kuta tására szerződtetik őket, ve kb. 80—100 ezer for in t 
amúgy is 3—5 év időtarta- támogatást kapnak a me-
mútfkV SzerentséSébb " lenne gyei tanácstól, amit nem 
még ezt az időpontot is kell visszafizetni, 
meghosszabbítani. Fétszé, l e - " — 'Talán még a korosz-
het, hogy ez már nem az tá ly-problémát . kellene meg-
egyetem hatáskörébe tartó- emlí tenem: szó esett az 
zik, mindenesetre problé- OD KISZ-par lament jén a r -
mát okoz. A szerződésekre ról is, hogy vajon mitől f ia-
vonatkozóan nincs aztán talok az oktatók, dolgozók 
például káderképzési terv 35 éves korig. Legfel jebb 
és munkakör i leírás. Ügy szociálisan vagyunk fiata-
gondolom, hogy az e lvárás- lok, vonta le a következte-
nak és a számonkérésnek tést egy hozzászóló, ez nem 
valamilyen közös alapról jelenti azonban, hogy egyéb 
kellene kiindulnia. De hát- szempontokból is f ia ta lként 
rányban vannak a szerződé- (azaz nem-felnőt tként) kell 
sesek a lakástámogatási kezelni bennünket , 
kölcsönök vagy éppen a reg- • B. GY. 

Parlament vagy 
panasziroda? 

A mai gyakorlat a lap ján tar tot t d iákpar lamentek meg-
győződesem szériát az bpró életrevaló ötletek, ügyviteli, 
el járásbeli korrekciók, egyáltalán mindazon javaslatok és 
punaszok fórumai, melyekkel a diákság néhány megoldá-
si recept erejéig átveszi (átvenni ajánlkozik) a tanárság 
es az iskolavezetés funkcióit , illetve bizonyos kitárulkozá-
sával kifejezi véleményét, levezeti feszültségeit. Azaz a 
par lamenteken a diákság nem önálló tényezőként, hanem 
felvett szerepekben jelenik meg, ráadásul spontán, szer-
vezetlen módon, legőszintébb képviselőiben is jórészt szub-
jektív megfontolásból, s szubjektív célokkal. 

A parlamenti el járások nyilvánvaló visszássága például, 
hogy a javaslatokat gyakran nem szerzőjük képviseli, ha-
nem a csoport vagy évfolyam egy-egy megbízott ja, hogy 
ezeket jegyzőkönyvi kivonatokban több-kevesebb pontos-
sággal örökítik meg. s továbbí t ják, hogy megszavaztatásuk 
egy tömbben történik, a levezető elnök eme szónoki kér-
désével: egyetértet tek-e az elhangzottakkal — legyen az 
pro vagy kontra, személyes felháborodás, tanár i expozé 
avagy a szavazó előtt ismeretlen és megítélhetetlen, eset-
leg épp az általa képviselt tárgy. Eleve javaslom, hogy 
minden véleményt végig szerzője képviseljen függetlenül 
attól, küldött-e vagy sem. van-e szavazati joga vagy nincs. 
Adja le írásban javal la tá t , a jegyzőkönyv-vezető legföl-
jebb a kérdés megvitatását rögzítse, s ami a lényeg: ha a 
javaslat tevő a vi tában fölmerült érvekkel szemben is ra-
gaszkodik álláspontjához. ebben az eredeti fo rmá jában 
kerül jön tovább.. Csak ráadás legyen, hogy azt a par la-
ment tételenkénti szavazásban megerősíti-e. 

Persze egy ilyen biztosított rendszer mit sem ér s fö-
lösleges, ha a javaslatok egy része félreértéseken, puszta 
tájékozatlanságon alapul. De hogy ez ritkábban fordul jon 
elő. ahhoz a par lament szerkezetét kell megváltoztatni s 
nemcsak el járásai t . 

Hogyan rendelkezzen a diákság információkkal — s 
lehetőleg naprakészen — minden kérdésben, ami egy ilyen 
tanácskozáson fölmerülhet? Hogyan kísér je f igyeiemmel 
folyamatosan a javaslatok megvalósulását? Mennyire le-
het fogalma a vezetés szándékairól? Tula jdonképpen ál ta-
lános tájékozat lanságunkon kellene javítani, s ez nem fel-
tét lenül köthető csak a par lamentekhez — ám ha a par-
lamenthez kapcsolódna egy állandó informáló szerv, amely 
folyamatosan működik a kétéves periódusban, az egyben a 
végrehajtást ls ellenőrizhetné, föltéve, hogy ezt a válasz-
tott bizottságot a tanszékek, az intézményi vezetés beavat-
ná ügyeibe. Függetlenül a KISZ-szervezetektől, mer t ezek 
a par lamenten kívül sok egyéb álláspontot is képviselnek. 

Ez a bizottság — mintegy a par lament felső szerve-
ként — meghirdethetne beszámolókat, amelyeken az ér-
deklődőket folyamatosan tá jékozta t ja , összehívhatna elő-
parlamenteket , értelemszerűen elsősorban a diákság szá-
mára . saját á l láspont juk egyeztetésére. Így a par lament 
tu la jdonképpen kétkamarássá válna, amit feltétlenül indo-
kol, hogy az összparlamenten az intézményi hierarchia ve-
gyesen vesz részt, fej t i ki befolyását. 

Fogas kérdés, hogy égy bizottsági tag* mibe pillantson 
bele. miben nyilvánítson véleményt. Ám ha semmilyen 
cselekvéer-joggal sem rendelkezikV1ákkor is1/.tényező", bo-
nyolultabbá, árnyal tabbá teszi a rendszert , ha úgy tetszik: 
a demokrácia mindennapi próbaköve. 

Javaslatom olyan par lament , amelynek választott ve-
zető szerve a következő parlamentig — ha részben válto-
zó összetételben is — figyelemmel kíséri határozata inak 
sorsát. Az egész rendszert felülről egy feljebbvitel i fó rum 
egészítheti ki, amihez az intézmény és a bizottság egy-
aránt bármikor fordulhat . 

Ez a rendszer is csupán részleteiben kidolgozva köze-
lítené meg a par lament fogalmát, s nyilván csak funkcio-
nálásában derülne ki, valóban az-e. A KISZ küldöt tgyű-
lésnek, a panaszirodának, a tévé Fórum, Válaszol a mi -
niszter stb. sorozataihoz hasonló' kérdés-felelet programok-
nak is van értelme és funkciója , de ezek nem par lamen-
tek. Javaslatom minimálisan frazeológiainak is tekint -
hető avagy egy frazeológia értelmezési javasla tának. 

R. P. 

Mutassatok utat! 
avagy játék a szabályokkal 

A Juhász Gyula Tanár -
képző Főiskola november 
24-i (szombat) diákparla-
ment jén nem vettem részt, 
mer t nem voltam sem kül-
dött, sem meghívott. S nem 
vehettem részt, min t az idő 
és személy egyeztetési prob-
lémával küzdő Szegedi 
Egyetem (jobb hí ján) meg-
bízott külső munkatá rsa 
sem. sőt min t az intézmény 
hallgatója sem. Jóllehet 
részvételi szándékom felől 
tá jékozta t tam a KISZ-titkárt , 

a t i tkárhelyettest , az ér-
dekvédelmi felelőst, s tu-
dott tervemről az egyik fő-
igazgató-helyettes is.- Be-
szélgetésünk folyamán a 
KISZ-ti tkár felhívta figyel-
mem a játékszabályok be-
tar tására . (Küldött és meg-
hívott szólalhat föl.) Kö-
szöntem az útbaigazítást , s 
ígértem, státuszomnak meg-
felelően viselkedek: hallga-
tok a par lamenten. 

így sem vehettem részt 
a par lamenten, de leg-
alább az „igazi" újságíró 
bemehetett . 

A szombaton történtekről 
utólag értesültem. Többek 
között az egyik küldött kép-
viselő kérdésére, hogy nyil-
vános-e a pa r lament Hala-
di Andrea levezető elnök a 
bir tokában levő „Útmutató 
az 1984. évi ifjúsági parla-
mentek megrendezéséhez" 
című k i a d v á n y r a hivatkos-. 
va ki je lentet te : nem, csak a 
küldöttek és a meghívottak 
vehetnek részt. 

A par lament u tán én is 
olvastam a kiadványt , mely-
nek 12. oldalán a „IV. A 
parlamentek résztvevői, a 
határozatképesség". fe jezet 
első kérdésére („Mit jelent 
a parlamentek nyilvánossá-
ga?") ez a válasz olvasható: 
„A par lamentek ülései nyil-
vánosak, de az üléseken ta-
nácskozási joga a szavazati 

jogú f iataloknak és a meg-
hívottaknak van. 

A nyilvánosság a parla-
mentek demokrat izmusának 
természetes velejárója . . A 
tanácskozáson — az objek-
tív tárgyi körülmények ke-
retei közöt,t, (pl.: , a terem . 
nagysága) — a munkahe ly 
bármely érdeklődő dolgozó-
ja, a saj tó képviselői stb. 
részt vehetnek, de a tanács-
kozás — vagyis a hozzászó-
lás — joga ennél szűkebb 
kört illet meg." 

Vajon hányan tudtak er-
ről a márciusban .megjelent 
füzetről a KISZ-vezetőségen 
kívül? Hányan jöttek volna 
el, ha ismerik az „Útmuta -
tót", hiszen úgy demokra t i -
kus, h a a választók ellen-
őrizhetik. visszahívhat ják 
képviselőiket. Találgatni, 
mentegetőzni lehet. Az objek-
tív tényezőikre (teremnagyság). 
tűzvédelmi előírásokra hivat-
kozás helyett, miként ünne-
pi a lka lmakkor szokás, az 
1500 fős hallgatói lé tszám-
nak megfelelő nagyobb te-
remben lehetne lebonyolíta-
ni, az ilyen közérdeklődés- • 
re számottar tó eseményt. ' 
(Jelen esetben nem ez volt 
az akadály, mer t volt hely 
a tanácskozás kezdetétől 
végéig növekvő számban.) 

Hallgatói érdektelenséget 
okolni is bévált fogás. Az • 
érdektelenségben azonban 
az egyéni hibák , mellet t 
nagy szerepe van a tenyésző 
bürokráciának és az infor-
mációk ilyen áramol ta tásá-
nak, ami a vezetók-vezetet-
tek viszonyának rögzülését 
kiválóan, a demokrat izáló-
dást aligha szolgálja. A kis-
korúsí tásban elévülhetetlen 
érdemeket szerzett módszert . 
olyan intézményben alkal-
mazni, ahol a fe lnőt té válás 
könnyítéséről tanulunk, több 
min t furcsa. 

CSERNUS LAJOS 

Mély fá jda lommal tuda t juk , hogy dr. Juhász János, a 
JATE Éghaj la t tani Tanszékének megbízott tanszékvezető 
egyetemi docense, életének 64. évében elhunyt. 

Szőregen született 1921. június 21-én. Egyetemi tanul -
mányai t Budapesten az Eötvös Loránd Tudományegyete-
men végezte. 1958-tól a JATE Természet tudományi Ka-
rának t i tkára, m a j d 19fi0-ban ad junk tuskén t a JATE Ég-
haj la t tani Tanszékére került . Ok ta tómunká ja a fö ldra jz-
szakos nappali és levelező tagozatos hallgatók térkép- és 
vetület tan elméleti óráinak előadására és a csatlakozó gya-
koriátok vezetésére irányult . A hallgatók hatékonyabb 
szakmai felkészítése érdekében több jegyzetet állított ösz-
sze. Tudományos tevékenységét a Délkelet-Alföld, vala-
mint a Duna-Tisza közi homokos területek mikroklimato-
lógiai és klimatológiai kutatása fémjelezte. E témakörben 
védte meg kandidátusi értekezését 1968-ban. Utóbb kuta-
tási körét a ta la j jav í tás éghajlati kérdései mellett széle-
rózió és a belvízképződés meteorológiai problémáira ter-
jesztette ki. 

Tudománvos. oktatási és kutató, továbbá nevelői tevé-
kenysége mellett sokoldalú társadalmi-poli t ikai munká t 
végzett, közéleti tevékenységet folytatott . 1954-ben lett az 
MDP tagja. 1956-ban alapító tagia az MSZMP-nek. Aktí-
van rószt vett a pár t új jászervezésében. 

A József Attila Tudományegyetemre kerülve aktív 
pá r tmunká t végzett, számos pár t funkciót töltött be. Halá-
láig tagja volt a JATE Szakszervezeti Bizottságának, mint 
a Számvizsgáló Bizottság elnöke. 

Személyében közvetlen, pedagógus egyéniséget, a hall-
gatók és a munkatársak problémái i ránt fogékony és segí-
tőkész kollegát veszítettünk el. 

Emlékét megőrizzük. 
a JATE Éghaj la t tani Tanszéke 

Továbbképzés 
Újszegeden 

November 16. és 18. kö-
zött a KISZ KB szervezésé-
ben rendezték meg Újsze-
geden a tanárképző főisko-
lák KISZ-szervezeteinek ve-
zetői továbbképzését. A 
programról, az elhangzott 
témákról és sa já t benyomá-
sairól kérdeztük meg Zd-
borszky Magdát, a Juhász 
Gyula Tanárképző Főiskola 
KISZ-t i tkárhelyet tesét , a 
rendezvény egyik résztvevő-
jét. 

— Sajnos a továbbképzés 
időpontja nem a legszeren-
csésebben alakul t — mon-
dotta — hiszen egybeesett a 
TSÜLÖK-kel, ezen kívül 
egy pécsi hasonló rendez-
vénnyel is. Talán ennek 
tudható be, hogy a pécsi 
főiskolások nem képvisel-
tették magukat , s ál talunk 
ismeretlen okból nem jöttek 
el a pesti testvérintézmé-
tiyek KISZ-esei sem. Végül 
is 27 fő, valamint a KISZ KB 
képviselői vettek részt a ta-
nácskozáson. 

— Milyen programokat 
hallhattak a jelenlevők? 

— Az egyetemi-főiskolai 
hallgatók egzisztenciális 

helyzetéről Domina István, 
a KISZ KB Egyetemi Főis-
kolai Tanácsának t i tkárhe-
lyettese tar tot t előadást. Rá-
kosi Ferenc, az EFT m u n -
katársa a tanács munkabi-
zottságainak tevékenységét 
ismertette. Ezeken kívül 
több szekciófoglalkozás za j -
lott le. melyeken az állami 
támogatások rendszerét vi-
ta that tuk meg. 

— Milyen benyomásaid 
alakultak ki a továbbkép-
zés után? Mit kellene eset-
leg a továbbiakban másként 
szervezni? 

— Ebben a tanévben (va-
lószínűleg a tavaszi hóna-
pokban) még három Ilyen 
találkozót tervezünk, szin-
tén Üjszegeden. Most főként 
adminisztrációs kérdésekről 
volt szó; s mivel az előadá-
sok inkább tájékoztató jel-
legűek, jó volna, ha a vitá-
kat lehetővé tevő szekció-
foglalkozások kerülnének 
túlsúlyba az eljövendők so-
rán, s talán elősegítené a 

hasonló találkozók haté-
konyságát az is, ha egy 
nappal korábban, tehát 
már csütörtöki nap elkez-
dődne. 

— Mennyire veszi figye 
lembe a KISZ KB a Ti vé-
leményeket ezekben a kér-
désekben? 

. — A határozatokat termé, 
szetesen a KISZ KB hozza, 
de a gyakorlati tapasztala-
tokról mi tudunk konkrétu-
moka t felvonultatni . Így az 
ehhez hasonló találkozók jó 
visszajelzéseket nyú j t anak 
nekik, illetőleg javaslataink, 
felvetéseink befolyásolhat-
ják későbbi döntéseiket. 

— i — n 

Emlékülés 
Az MSZMP Csongrád me-

gyei bizottságának oktatási 
igazgatósága, a városi párt-
bizottság, a szegedi felső-
oktatási intézmenyek 
marxizmus tanszékei, a Sze-
gedi Akadémiai Bizottság, 
valamint a Tudományos •Is-
meret ter jesztő Társula t 
Csongrád megyei szervezete 
rendezésében kerül t sor 
november 22-én ama tudo-
mányos emlékülésre, ame-
lyen a felszabadulás óta el-
telt 40 esztendő tudomá-
nyos eredményeit foglalták 
össze és vi tat ták meg a részt-
vevők. 

Dr. Székely Sándornak a 
városi pártbizottság t i tkárá-
nak megnyitója után dr. 
Komócsin Mihály, az 

MSZMP, Központi Bizottsá-
gának tagja, a megyei párt-
bizottság első t i tkára tartott-
plenáris előadást. 

Az emlékülés -munkája a 
továbbiakban két szekció-
ban folytatódott . A gazda-
ság, politika, ideológia szek-
cióban az MSZMP KB ré-
széről dr. Réti László, a 
JATE részéről dr. Serjözö 
Lajos, az oktatási igazgató-
ság részéről pedig dr. Kanyó 
Ferenc és dr. Váczi Maria 
tartot t re ferá tumot ; az ideo-
lógia, kultúra és' közgondol-
kodás szekcióban többek 
közt dr. Koncz Jánosnak, a 
megyei pártbizottság titká-
rának és dr. Horuczi lÁszlé 
egyetemi docensnek előadá-
sa hangzott el. 
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